

Beslutningsreferat fra mødet i den Nationale Hjortevildtgruppe

Deltagere

- Jan Eriksen, formand
- Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
- Peter Busck, Dansk Skovforening
- Flemming Torp, Friluftsrådet
- Louise Villumsen, Danmarks Naturfredningsforening
- Michael Carlsen, Dyrenes Beskyttelse
- Anders Larsen, Miljøstyrelsen, sekretær

Afbud: Landbrug og Fødevarer

Tid: Mandag den 16. juni 2025

Sted: Fysisk møde i SGAV Odense

Dagsordenspunkter

- Velkommen og siden sidst (Jan)
- Nyt målhierarki og overordnet udkast til en adaptiv forvaltningsplan (Jan og Anders)
- Forslag til ny geografisk opdeling af de regionale hjortevildtgrupper (Claus og Peter)
- Forslag til nye kommissorier (Claus og Peter)
- Forslag til rammerne for indstillinger af nye jagttider (Claus og Peter / alle)
- Tids- og procesplan for indstilling af nye jagttider (Anders)
- Kommunikationsplan (alle)
- Kort om pilotforsøg (Anders)
- Videre proces (Jan)
- Eventuelt (Jan)
- Mødet slutter (Jan)

Referat

Ad velkommen og siden sidst

Formanden bød velkommen.

Ad Nyt målhierarki og overordnet udkast til en adaptiv forvaltningsplan (Jan og Anders)

Gruppen var enige om, at de ikke er forpligtet af tidligere målsætninger, m.v. som foreslået af den tidligere Nationale Hjortevildtgruppe.

Gruppen gennemgik mål hierarkiet. Der blev opnået enighed om ændringer. Se bilag 1 med opdateret målhierarki inkl. "vis ændringer".

Gruppen besluttede at afvige lidt fra dagsordenen og at fortsætte en drøftelse af organisering samt jagttider, m.v. Drøftelsen er refereret under nedenstående dagsordenspunkt.

Ad Forslag til ny geografisk opdeling af de regionale hjortevildtgrupper (Claus og Peter)

Claus Lind og Peter Busck gennemgik deres medbragte oplæg.

Jan Eriksen bad om en præcisering i teksten vedrørende;

- At de regionale hjortevildtgruppers arbejde, i forhold til indstillingerne, m.v. fra grupperne skal ske med afsæt i en fagligt argumentering.
- At det præciseres, at de regionale gruppers mål for afskydning skal godkendes i den Nationale Hjortevildtgruppe (og at det naturligvis skal ligge inden for de Nationale målsætninger).

Det aftales at Peter og Claus tilretter deres oplæg og sender det i høring i gruppen.

Sekretæren pointerede tidspresset i forhold til indstillingerne af jagttider. Yderligere, at der skal sendes nogle meget præcise bestillinger ud til de regionale grupper. Alternativt bliver det meget meget svært, at nå de processer, der skal gennemløbes inden jagttiderne efter planen skal træde i kraft pr. 1. juli 2026.

I forhold til de præsenterede principper bemærker Jan Eriksen, at det bør præciseres at indstillinger af jagttider fra de regionale grupper ikke bare skal leve op til de nationale mål, men også den adaptive forvaltningsplan (Den nationale plan tilføjes teksten).

I forhold til den geografiske opdeling af landet aftales det at de foreslåede områder 4 og 5 genovervejes. Tilsvarende med områderne 8, 9 og 10.

Det aftales, at gruppen modtager et revideret oplæg senest den 19. juni fra Claus og Peter. Dette materiale går i skriftlig høring med henblik på at sikre, at der kan sendes en konkret bestilling ud til de regionale grupper senest den 26. juni. Det aftales, at Jan Eriksen orienterer det samlede Vildtforvaltningsråd om proces og beslutninger. Yderligere aftales det, at præsentationens 2. dot bør præciseres, at der skal foreligge en konkret faglig argumentation, der medfølger indstillingerne.

Der var en drøftelse af forslag om forårsjagt, som ikke nød fremme. Tilsvarende var der drøftelser af accept af jagt i februar og marts. Dertil var der drøftelser om skumrings- og dæmringsjagt. Gruppen lavede i fællesskab på mødet et oplæg til nye rammer for jagttider. Der konkluderes ikke endeligt på mødet i forhold til jagttider. Det aftales, at grupperne forholder sig til oplægget i god tid inden

udgangen af den 26. juni. Særligt var der på mødet ikke enighed om brugen af skumrings-dæmringsjagt.

Der var en kort drøftelse af brugen af sprossefredninger for dåvildtet. Der blev opnået enighed om at dette ikke var fornuftigt / praktisk administrerbart og dermed uegnet som et værktøj i forvaltningen af dåvildt.

Ad Forslag til nye kommissorier (Claus og Peter)

Dette blev aftalt gennemgået under tidligere dagsordenspunkt. Se forrige punkt.

Ad Forslag til rammerne for indstillinger af nye jagttider (Claus og Peter / alle)

Dette blev aftalt gennemgået under punktet om "Ny geografisk opdeling af de regionale hjortevildtgrupper".

Tids- og procesplan for indstilling af nye jagttider (Anders)

Det aftales, at sekretæren og Jan kigger yderligere på tids- og procesplan. Sekretæren understreger igen, at tidsplanen er presset samt at der bør påregnes en del procestid med indstillingerne fra de regionale grupper. Dette besværliggøres yderligere af, indstillinger af jagttider procesmæssigt nødvendigvis falder sammen med omorganisering af grupperne.

Ad kommunikationsplan

Kommunikation er sat på standby, indtil der er opnået enighed om den bestilling, der skal sendes ud til de regionale grupper.

Kort om pilotforsøg

Punktet blev ikke drøftet selvstændigt (tidspres). Louise oplyste dog, at Djursland har et samforvaltningsforsøg klart. Tilsvarende oplyste Claus, at der er gode tanker ved Borris skydeterræn. Sekretæren oplyste, at samforvaltning forudætter et tydeligt incitament til at indgå et samarbejde. I Sverige er der fx ingen jagt på kronhjorte uden man indgår i samforvaltning. Uden et tydeligt incitament (gulerod) er det vanskeligt at skabe opbakning. Sekretæren opfordrede gruppen til at forholde sig til hvilket incitament man ønsker at give, så det kan betale sig at samarbejde. Det aftales under punktet, at Louise fremsender oplysninger om det påtænkte projekt på Djursland. Tilsvarende gør Claus Lind i forhold til Borris Skydeterræn. Jan opfordrede sekretæren til at undersøge mulighederne for at understøtte pilotprojekter på den ene eller den anden måde med offentlige midler på en måde så det giver mening. Sekretæren oplyste at muligheder for finansiering er meget begrænsede.

Ad eventuelt

Der var ingen punkter under eventuelt.

Af videre proces

På opfordring gjorde Jan det klart, at den adaptive forvaltningsplan alene er Vildtforvaltningsrådets plan. Det er Rådet der udarbejder planen og står som afsender af planen. Den skal i princippet hverken godkendes af SGAV eller DCE.

I forhold til udkastet til kapitel 8 udtrykte formanden ønsket om at der fokuseres på gøre sproget meget kort og præcist. Desuden udbad Jan Eriksen sig eventuelle skriftlige kommentarer på det fremsendte mødemateriale hurtigst muligt. Dog undtagen udkastet til målhierarkiet som blev gennemgået og besluttet på mødet.

Det aftales endvidere at samforvaltning skal på dagsordenen den 21. august, hvor gruppen har det næste møde.

Der var en kort drøftelse af målgruppen for handlingsplanen uden endelig konklusion.